

# Congress of Local and Regional Authorities of Europe

5th Session

## Recommendation 50 (1998)<sup>1</sup> on decentralised co-operation and migration in the Mediterranean Basin

The Congress,

1. Taking note of the Report submitted by Mr Salvatore Distaso, President of the Apulia Region, on the Conference entitled "Local and regional authorities in the face of Mediterranean migration: from intolerance to development" which took place in Bari (Italy) on 2 and 3 October 1997;
2. Welcoming the success of this Conference, which was jointly organised by the Congress and the Apulia Region;
3. Taking account of the final declaration (appended) adopted at the close of the Conference and in particular:
  - a. of the initiative taken by the Apulia Region, as a border region, to host an inter-regional observatory of Mediterranean migration, to which the Congress has decided to give political support through its patronage;
  - b. of the need to provide, through its Working Group "Euro-med" co-operation on local democracy, a framework for co-ordinating decentralised, local and regional co-operation initiatives to promote local democracy and inter-regional partnership between the northern, southern and eastern shores of the Mediterranean Basin;
4. Recalling:
  - a. CLRAE Resolutions 162 (1985), 200 (1989), 256

---

1. Debated by the Congress and adopted on 28 May 1998, 3rd sitting (see doc. CG (5) 12, draft Recommendation, presented by Mr S. Distaso, Rapporteur).

# Congrès des pouvoirs locaux et régionaux de l'Europe

5<sup>e</sup> Session

## Recommandation 50 (1998)<sup>1</sup> sur la coopération décentralisée et les flux migratoires

Le Congrès,

1. Prenant acte du Rapport sur la Conférence intitulée «Les collectivités locales et régionales face aux flux migratoires méditerranéens: de l'intolérance au développement» qui s'est déroulée à Bari (Italie) les 2-3 octobre 1997, présenté par M. Salvatore Distaso, Président de la Région Pouilles;
2. Se félicitant du succès de cette Conférence, co-organisée par le Congrès et la Région Pouilles;
3. Tenant compte de la déclaration finale adoptée à l'issue des travaux de la Conférence (en annexe) et notamment:
  - a. de l'initiative, prise par la Région Pouilles, en sa qualité de région frontalière, d'accueillir un observatoire interrégional des migrations méditerranéennes, initiative à laquelle le Congrès a décidé d'apporter un soutien politique par le biais de son patronage;
  - b. de la nécessité d'offrir, dans le cadre de son Groupe de travail sur la coopération «Euro-med» en matière de démocratie locale un cadre de coordination aux initiatives de coopération décentralisée, locale et régionale, en vue de promouvoir la démocratie locale et le partenariat interrégional entre les rives nord, sud et est du bassin méditerranéen;
4. Rappelant:
  - a. les Résolutions 162 (1985), 200 (1989), 256 (1993) et 36 (1996) du CPLRE concernant les quatre Conférences des régions méditerranéennes organisées

---

1. Discussion par le Congrès et adoption le 28 mai 1998, 3<sup>e</sup> séance (voir doc. CG (5) 12, projet de Recommandation présenté par M. S. Distaso, Rapporteur).

Resolutions which concern migratory phenomena and decentralised co-operation in the Mediterranean;

b. Recommendation 1329 (1997) of the Parliamentary Assembly on the follow-up to the Mediterranean Conference on Population, Migration and Development which was held in Palma de Mallorca, 15-17 October 1996, and in particular the proposal to support the creation of an observatory to furnish comparative statistical data on demographic and socio-economic trends and migration flows in the Mediterranean region and the encouragement given to the creation of direct links between the local and regional authorities on the shores of the Mediterranean;

c. the Committee of Ministers' decision concerning the follow-up to the Conference referred to in paragraph 4(b) above inviting, in particular, its Working Party on Co-operation in the Mediterranean Basin (GT-MED) to continue its study of Mediterranean migration and draw up a report, and the interest shown by the Committee of Ministers in strengthening the ties between southern Europe and the eastern Mediterranean;

5. Bearing in mind:

a. the European Charter of Local Self-Government, which has, to date, been ratified by thirty member states, and in particular Article 10 (paragraph 3), which provides that local authorities shall be entitled, under such conditions as may be provided for by the law, to co-operate with their counterparts in other States, Article 3 (paragraph 1) on the concept of local self-government and Article 4 (paragraph 3) on the principle of subsidiarity;

b. the European Outline Convention on Transfrontier Co-operation between Territorial Communities or Authorities, also known as the Madrid Convention, which has, to date, been ratified by twenty member states of the Council of Europe, and its second additional protocol on interterritorial co-operation which has recently been opened for signature;

c. the Convention on the Participation of Foreigners in Public Life at Local Level;

d. paragraph 13 of Recommendation 20 (1996) of the Congress on the European Charter of Local Self-Government which invites the Committee of Ministers to amend the charter to enable non-member

éléments de ces Résolutions relatifs aux phénomènes migratoires et à la coopération décentralisée en Méditerranée;

b. la Recommandation 1329 (1997) de l'Assemblée parlementaire relative au suivi de la Conférence méditerranéenne sur la population, les migrations et le développement tenue à Palma de Majorque les 15-17 octobre 1996 et notamment la proposition visant à favoriser la création d'un observatoire chargé de fournir des données statistiques comparatives sur les tendances démographiques et socioéconomiques et sur les flux migratoires dans la région méditerranéenne ainsi que l'encouragement à l'établissement de liens directs entre les pouvoirs locaux et régionaux des rives de la Méditerranée;

c. la décision du Comité des Ministres relative au suivi de la Conférence mentionnée au paragraphe 4(b) ci-dessus, invitant notamment son Groupe de travail sur la coopération dans le bassin méditerranéen (GT-Med) à reprendre l'examen de la question des flux migratoires en Méditerranée et d'en faire rapport ainsi que l'intérêt manifesté par le Comité des Ministres pour un resserrement des liens entre l'Europe et le sud et l'est de la Méditerranée;

5. Ayant à l'esprit:

a. la Charte européenne de l'autonomie locale, à ce jour ratifiée par 30 Etats membres du Conseil de l'Europe et en particulier ses articles 10 (paragraphe 3) qui prévoit que les collectivités locales peuvent, dans les conditions éventuellement prévues par la loi, coopérer avec les collectivités locales d'autres Etats, 3 (paragraphe 1) sur le concept d'autonomie locale et 4 (paragraphe 3) sur le principe de subsidiarité;

b. la Convention-cadre européenne sur la coopération transfrontalière des collectivités ou autorités territoriales, dite Convention de Madrid, à ce jour ratifiée par 20 Etats membres du Conseil de l'Europe ainsi que son deuxième protocole additionnel sur la coopération interterritoriale, récemment ouvert à la signature;

c. la Convention sur la participation des étrangers à la vie publique au niveau local;

d. le paragraphe 13 de la Recommandation 20 (1996) du Congrès sur la Charte européenne de l'autonomie locale invitant le Comité des Ministres à porter modification de la Charte en vue de l'adhésion à celle-

6. Convinced that in the field of migration, the principle of subsidiarity must be considered as the foundation for relations between the state and local and regional authorities as, particularly as far as the Mediterranean Basin is concerned, these authorities:

- a. are, in most cases, because their territories are situated on borders, the most directly involved;
- b. often have wide powers in the fields of social aid, economic development, employment, the police, education and training;
- c. are in a very favourable position, by reason of their proximity to economic and social partners, to implement commercial and humanitarian action programmes;
- d. are in the best position to make optimum use of the funds made available by governments and international co-operation organisations;

7. Observing:

- a. the growing responsibilities of local and regional authorities in the face of Mediterranean migration;
- b. the recent increase of decentralised, spontaneous and unco-ordinated co-operation between local and regional authorities on the shores of the Mediterranean;
- c. the persisting imbalance at the root of migratory phenomena in the Mediterranean Basin in the form of variations in demographic and economic growth, political instability and the disrespect for fundamental human rights;
- d. the need for reliable statistics on migration to be made available, particularly at territorial authority level, so that national comparisons can be made and the most appropriate policies for action in this area can be drawn up;
- e. the need, in every situation, to deal with the question of migration with respect for the human dignity of the migrants, to encourage the integration of migrating populations while taking firm measures against any persons illegally employing foreign labour;

6. Convaincu qu'en matière de flux migratoires, le principe de subsidiarité doit être considéré comme le fondement des relations entre l'Etat et les collectivités locales et régionales car, pour ce qui concerne notamment le bassin méditerranéen, celles-ci:

- a. sont, dans la plupart des cas, en raison du caractère frontalier de leur territoire, les autorités les plus directement impliquées;
- b. ont souvent des compétences importantes dans les domaines de l'assistance sociale, la promotion économique, l'emploi, la police, l'éducation et la formation;
- c. bénéficient d'une position très favorable, en raison de la proximité des acteurs économiques et sociaux, pour la mise en place de programmes d'action commerciaux et humanitaires;
- d. sont les mieux placées pour utiliser de façon optimale les fonds octroyés par les gouvernements et les organismes de coopération internationale;

7. Constatant:

- a. les responsabilités croissantes des collectivités locales et régionales face aux flux migratoires méditerranéens;
- b. la multiplication récente des relations de coopération décentralisée, spontanées et non coordonnées, entre les collectivités locales et régionales des rives de la Méditerranée;
- c. la persistance des déséquilibres à l'origine des phénomènes migratoires dans le bassin méditerranéen tels que les écarts de croissance démographique et économique, l'instabilité politique, le non respect des droits fondamentaux de la personne;
- d. la nécessité de disposer, dans le domaine des flux migratoires, particulièrement à l'échelle des collectivités territoriales, de statistiques fiables permettant les comparaisons nationales et l'élaboration de politiques d'intervention plus adaptées dans ce domaine;
- e. la nécessité de traiter, dans toute situation, la question des flux migratoires dans le respect de la dignité humaine des migrants, de favoriser l'intégration des populations migrantes tout en luttant fermement contre toutes les personnes ayant recours, de manière organisée, à l'emploi illégal de main-d'œuvre étrangère;

8. Considérant que:

these countries and more participation on their behalf in the activities of the Council of Europe and particularly the Congress of Local and Regional Authorities of Europe;

b. it is essential that, in the fields of migration and decentralised co-operation in the Mediterranean, an operational framework be set up within the Council of Europe to ensure that local and regional authorities on both shores of the Mediterranean participate directly in co-ordinated action in the fields mentioned above;

9. Recommends that the European Commission, particularly through the Euro-Mediterranean association agreements, the Agenda 2000 and its MEDA programme and Ecos-Ouverture programme for the Mediterranean, co-operate closely with the relevant bodies of the Council of Europe to implement schemes to strengthen decentralised co-operation and promote local democracy in the countries to the south and east of the Mediterranean Basin and, in particular:

a. that it give political and financial support to the Congress' activities in the field of co-operation and particularly those of its Working Group on "Euro-med" co-operation on local democracy in order to achieve the objectives set out in paragraph 3(b) of this Recommendation and paragraph 9 of its Resolution No. 69 (1998);

b. that it provide financial support for the Apulia Region's initiative to host an inter-regional observatory of Mediterranean migration (cf. Paragraph 3(a) above);

10. Recommends that the Committee of Ministers:

a. give political support to the Apulia Region's initiative to host an inter-regional observatory on Mediterranean migration (cf. paragraph 3(a) above);

b. consider substantially increasing the funds which the Congress allocates to North-South co-operation and in particular to decentralised co-operation between local and regional authorities on the northern and southern shores of the Mediterranean Basin (sub-head 5210 of the Congress' budget);

c. place a study of the European Union's possible support of the proposals made in this Recommendation on the agenda of a forthcoming quadripartite meeting between the Council of Europe and the Eu-

pays ainsi que par une plus grande participation de ces derniers aux activités du Conseil de l'Europe et notamment du Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe;

b. il est essentiel, dans les domaines des flux migratoires et de la coopération décentralisée en Méditerranée, de mettre en oeuvre un cadre opérationnel au sein du Conseil de l'Europe en vue d'assurer la participation directe des collectivités locales et régionales des rives de la Méditerranée à des actions coordonnées dans les domaines susmentionnés;

9. Recommande à la Commission européenne, notamment dans le cadre des accords euro-méditerranéens d'association, de l'Agenda 2000 et de ses programmes MEDA et Ecos-Ouverture Méditerranée, de coopérer étroitement avec les instances concernées du Conseil de l'Europe en vue de mettre en oeuvre des projets visant à renforcer la coopération décentralisée et la promotion de la démocratie locale dans les pays du sud et de l'est du bassin méditerranéen et en particulier:

a. de soutenir politiquement et financièrement les activités de coopération du Congrès et notamment de son Groupe de Travail sur la coopération «Euro-med» en matière de démocratie locale afin de réaliser les objectifs mentionnés dans le paragraphe 3(b) de la présente Recommandation et le paragraphe 9 de la Résolution n° 69 (1998);

b. d'apporter un soutien financier à l'initiative de la Région Pouilles d'accueillir un observatoire interrégional des migrations méditerranéennes (cf. paragraphe 3(a) ci-dessus);

10. Recommande au Comité des Ministres:

a. d'apporter un soutien politique à l'initiative de la Région Pouilles d'accueillir un observatoire interrégional des migrations méditerranéennes (cf. paragraphe 3(a) ci-dessus);

b. de considérer une augmentation substantielle des crédits du Congrès alloués à la coopération Nord-Sud et notamment à la coopération décentralisée des collectivités locales et régionales des rives nord et sud du bassin méditerranéen (article 5210 du budget du Congrès);

c. d'inscrire, à l'ordre du jour d'une prochaine réunion quadripartite entre le Conseil de l'Europe et l'Union européenne, l'examen par cette dernière de

closely associate the Parliamentary Assembly and the Congress with the working party's activities;

- e. invite those member states concerned:
  - I. to ratify the European Charter of Local Self-Government, in particular Article 10, paragraph 3;
  - II. to ratify the Convention on the Participation of Foreigners in Public Life at Local Level and the European Convention on the Legal Status of Migrant Workers;
  - III. to ratify the European Outline Convention on Transfrontier Co-operation between Territorial Communities or Authorities, also known as the Madrid Convention, and its two additional protocols;
  - IV. to strengthen and specify the particular powers of territorial authorities in managing migration by providing them with the financial resources they need to exercise those powers;
  - V. to recognise the status of those regional authorities which, because of their maritime situation, have to deal with large numbers of migrants, as frontier regions;
- 11. Recommends that the Council of Europe Social Development Fund continue and strengthen its financial support of projects aimed at improving the living and working conditions of migrants in the local and regional authorities of the fund's member states.

#### Appendix

Final Declaration of the International Conference:

#### **"Local and regional authorities in the face of Mediterranean migration: from intolerance to development"**

**Bari (Italy), 2-3 October 1997**

The participants in the Bari Conference on "Local and regional authorities in the face of Mediterranean migration: from intolerance to development" - representatives of local and regional authorities, national parliaments, governments and intergovernmental and non-governmental organisations:

1. Warmly thank the Congress of Local and Regional Authorities of the Council of Europe and the Apulia Region for organising this conference. They are particularly grateful

coopération dans le bassin méditerranéen (GT-Med) et d'associer étroitement l'Assemblée parlementaire et le Congrès aux activités de ce Groupe de travail;

- e. d'inviter les Etats membres concernés à:
  - I. ratifier la Charte européenne de l'autonomie locale et notamment son article 10, paragraphe 3;
  - II. ratifier la Convention sur la participation des étrangers à la vie publique au niveau local ainsi que la Convention sur le statut des travailleurs migrants;
  - III. ratifier la Convention-cadre européenne sur la coopération transfrontalière des collectivités ou autorités territoriales, dite de Convention de Madrid, ainsi que ses deux protocoles additionnels;
  - IV. renforcer et préciser les compétences spécifiques des collectivités territoriales en matière de gestion des flux migratoires en leur fournissant les ressources financières nécessaires à l'exercice de ces compétences;
  - V. reconnaître le statut de région frontalière aux collectivités régionales qui, par leur position maritime, doivent faire face à des afflux importants de populations migrantes;
- 11. Recommande au Fonds de Développement Social du Conseil de l'Europe de poursuivre et renforcer son action de soutien financier en faveur de projets destinés à améliorer les conditions de vie et de travail des migrants dans les collectivités locales et régionales des pays membres du Fonds.

#### Annexe

Déclaration finale de la Conférence internationale:

#### **«Les collectivités locales et régionales face aux flux migratoires méditerranéens: de l'intolérance au développement»**

**Bari (Italie), 2-3 octobre 1997**

Les participants à la Conférence de Bari «Les collectivités locales et régionales face aux flux migratoires méditerranéens: de l'intolérance au développement», représentants d'autorités locales et régionales, de parlements nationaux, de gouvernements et d'organisations européennes et non gouvernementales:

1. Remercient vivement le Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux du Conseil de l'Europe et la Région Pouilles pour l'organisation de cette conférence. Ils tiennent en parti-

2. Having pooled their experience and proposed solutions for better management of migration flows and their consequences both in the migrants' countries of origin and in the host countries;

3. Note:

– that European local and regional authorities are more and more willing to assume responsibilities in accordance with the principle of subsidiarity;

– that as regards the causes of migration, the participants note that it derives from the demographic and socio-economic imbalances between the countries on the shores of the Mediterranean, as well as from the rise of fundamentalism and the unstable political and institutional situation in some of those countries.

4. Consider that in view of the above:

a. as regards the migrants' countries of origin, peace and democracy are the prerequisites for their sustainable economic development through investment and economic exchange and the liberalisation of trade. They observe that Local Democracy Embassies, set up under the aegis of the Congress of Local and Regional Authorities of the Council of Europe, could be a useful aid to achieving this;

b. as regards the migrants' host countries:

– national and European policies on immigration are a necessary but not a sufficient means of action and that, in keeping with the subsidiarity principle, local and regional authorities must be able to take part in managing migration flows on the basis of an increase in their powers and financial resources, including their co-financing capacity in the award of European funds;

– Mediterranean towns and regions in Europe being border areas, it is essential, in accordance with the 1980 Madrid Convention on Transfrontier Co-operation between Territorial Communities or Authorities and its Protocol No 2 dealing with interterritorial co-operation, that they should intensify their co-operation, particularly on the basis of agreements for partnership, twinning and all other forms of cooperation;

– all forms of racism and intolerance must be combated, considering that migrants are not statistics but human beings and must therefore be received in a spirit of respect for their fundamental rights and that freedom of movement should not be limited to goods and capital but should be extended to all persons;

2. Ayant échangé leurs expériences respectives et proposé des solutions en vue d'une meilleure gestion des phénomènes migratoires et de leurs conséquences dans le pays de départ des migrants comme dans le pays d'accueil;

3. Constatent:

– que les collectivités locales et régionales européennes sont de plus en plus disposées à assurer des responsabilités en application du principe de subsidiarité;

– qu'en ce qui concerne les causes des phénomènes migratoires, ces dernières découlent des déséquilibres démographiques et sociaux-économiques entre les pays du pourtour méditerranéen, ainsi que de l'instabilité de la situation politique et institutionnelle dans certains d'entre eux.

4. Estiment, compte tenu de ce qui précède, que:

a. en ce qui concerne les pays de départ des migrants, une situation de paix et de vie démocratique, constitue la *conditio sine qua non* de leur développement économique durable, sur la base d'investissements et d'échanges économiques. Ils ont remarqué que les «Ambassades de la Démocratie Locale» établies sous les auspices du Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux du Conseil de l'Europe pourraient être un instrument utile à cette fin;

b. en ce qui concerne les pays de destination des migrants:

– les politiques nationales et européennes concernant l'immigration constituent des instruments d'intervention nécessaires mais non suffisants et que les autorités locales et régionales, en application du principe de subsidiarité, doivent pouvoir participer à la gestion des flux migratoires sur la base d'un renforcement de leurs compétences et de leurs moyens financiers, notamment par rapport à leurs possibilités de co-financement dans le cadre de l'attribution des fonds européens;

– les villes et régions méditerranéennes européennes constituent des zones frontalières et qu'il est indispensable en application de la Convention de Madrid de 1980 sur la coopération transfrontalière des collectivités ou autorités territoriales, et de son protocole 2 qui traite de la coopération interterritoriale, que ces dernières renforcent leur collaboration notamment sur la base d'accords de partenariat, de jumelages et de toutes autres formes de coopération;

– il convient de lutter contre toute forme de racisme et d'intolérance en considérant que les migrants ne sont pas des données statistiques mais des êtres humains et par conséquent doivent être accueillis dans le respect de leurs droits fondamentaux et compte tenu aussi de l'intérêt de ne pas limiter la libre circulation aux seuls biens et capitaux mais de l'étendre aussi à toutes les personnes;

– la question des flux migratoires n'est pas à considérer comme un problème d'ordre public, que le traitement des clandestins doit s'inscrire dans le respect de la dignité hu-

against traffickers in migrant labour, suppliers, financial backers and all those involved in the organisation of illegal labour, including the firms that profit from it.

5. Take note with interest of the Apulia Region's willingness, as a border region, to host an inter-regional observatory of Mediterranean migration which would be a facility for assessing and recommending policies for the mobility and integration of the population groups concerned.
6. As regards to the building of Europe, the participants:
  - a. recognise the importance of integrating the central and east European countries, but consider that continued attention should also be paid to developments in the demographic, political and economic situation in the Mediterranean Basin;
  - b. think it necessary to adapt the legal concepts of nationality and citizenship to enable each individual to live with multiple identities as of right and to establish cooperation between host countries and countries of origin, by forming an association between local and regional authorities from both shores of the Mediterranean.
7. Believe that foreigners' active participation in local public affairs is a major factor for the integration of immigrants and accordingly invite the member States of the Council of Europe to sign and ratify the Convention on the Participation of Foreigners and the Convention on the Legal Status of Migrant Workers. In addition, steps should be taken to facilitate the acquisition of nationality in the various European countries, as a prelude to the establishment of European citizenship.
8. Consider that the Council of Europe, as part of its pioneering role in the shared handling of European issues and in parallel to its work on supporting the development of central and eastern European countries, can help to promote and, where appropriate, co-ordinate some decentralised co-operation projects for migration flow management by area-based authorities on the northern, eastern and southern shores of the Mediterranean through its Congress of Local and Regional Authorities and its North-South Centre. The latter, through its quadripartite structure (governments, parliamentarians, local and regional authorities and NGOs) could help to educate and alert the public to the issues of migration in the Mediterranean Basin.
9. Recommend that the Congress of Local and Regional Authorities of the Council of Europe:
  - a. further develop its relations with interlocutors in the countries on the southern and eastern shores of the Mediterranean in order to restore active local and regional co-

local jusqu'au niveau international, à une politique ferme de lutte contre les trafiquants de main d'œuvre, les pourvoyeurs, les bailleurs et tous ceux qui s'inscrivent dans l'organisation du travail clandestin, y compris les entreprises qui en profitent.

5. Prennent note avec intérêt de la disponibilité de la Région Pouilles, en sa qualité de région frontalière, à accueillir un observatoire interrégional des migrations méditerranéennes, outil d'évaluation et de recommandation des politiques de mobilité et d'insertion des populations concernées.
6. Dans le cadre de la construction européenne les participants:
  - a. reconnaissent l'importance de l'intégration des pays de l'Europe centrale et orientale, mais considèrent que l'évolution de la situation démographique, politique et économique dans le bassin méditerranéen mérite une attention aussi soutenue;
  - b. estiment nécessaire l'adaptation des concepts juridiques de nationalité et de citoyenneté, afin que chaque individu puisse vivre de plein droit avec des identités multiples et une concertation entre les pays d'accueil et les pays d'origine, en associant les collectivités locales et régionales des deux rives de la Méditerranée.
7. Considèrent que la participation active des étrangers à la vie publique locale constitue un facteur important d'intégration des immigrés et, de ce fait, invitent les Etats membres du Conseil de l'Europe à signer et ratifier la Convention sur la participation des étrangers, ainsi que la Convention sur le statut des travailleurs migrants. De manière complémentaire, il y a lieu de favoriser l'acquisition de la nationalité dans les différents pays européens, préalable à la constitution d'une citoyenneté européenne.
8. Considèrent que le Conseil de l'Europe, conformément à son rôle de précurseur dans la gestion solidaire des questions européennes et parallèlement à ses activités d'appui au développement au profit des pays de l'Europe centrale et orientale, peut contribuer à la promotion et, le cas échéant, à la coordination de certains projets de coopération décentralisée visant la gestion des flux migratoires par les collectivités territoriales des rives nord, est et sud par l'intermédiaire de son Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux et de son Centre Nord-Sud. Ce dernier, par l'intermédiaire de sa structure quadripartite (Gouvernements, parlementaires, pouvoirs locaux et régionaux et ONG) pourrait contribuer à l'information, l'éducation et la sensibilisation du public aux questions liées aux migrations dans le bassin méditerranéen.
9. Recommandent au Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux du Conseil de l'Europe:
  - a. de développer davantage ses relations avec les interlo-

b. make efforts to ensure that the democratic principles of the European Charter of Local Self-Government are also known and borne in mind in the countries on the southern shore of the Mediterranean, as recommended in the conclusions of the Conference on “North-South Local Democracy: the European Charter of Local Self-Government in action”, held in Malta from 14 to 16 March 1996;

c. as part of a Council of Europe Mediterranean policy, help to promote and, where appropriate, co-ordinate cooperation projects set up by area-based authorities on the shores of the Mediterranean, especially in the sphere of migration.

10. Take note of the financial support provided by the Social Development Fund of the Council of Europe for projects designed to improve migrants’ living and working conditions in countries belonging to the Fund and hope that the Fund will pursue and step up this action as far as possible under its statutory provisions. They accordingly invite not only governments but also local and regional authorities to bear in mind the possibility of applying to the Fund when it comes to making investments in this area.

11. Appeal to the European Union to contribute towards establishing common rules concerning migration flows in the Mediterranean Basin and to recognise Mediterranean local and regional authorities as border authorities when they engage in transfrontier or interterritorial co-operation to promote practical schemes for the reception of immigrants and the development of their countries of origin.

b. de s’investir pour que les principes démocratiques de la Charte européenne de l’autonomie locale soient connus et pris en compte également dans les pays de la rive Sud du bassin méditerranéen, conformément aux recommandations contenues dans les conclusions de la Conférence sur «la démocratie locale Nord-Sud: la Charte européenne de l’autonomie locale en action» qui s’est tenue à Malte du 14 au 16 mars 1996;

c. de contribuer, dans le cadre d’une politique méditerranéenne du Conseil de l’Europe, à la promotion et, le cas échéant, à la coordination des projets de coopération mis en place par les collectivités territoriales du pourtour méditerranéen, notamment dans les domaines des phénomènes migratoires.

10. Prennent acte de l’action de soutien financier du Fonds de Développement Social du Conseil de l’Europe en faveur de projets destinés à améliorer les conditions de vie et de travail de migrants dans les pays membres du Fonds et souhaitent que ce Fonds continue et renforce autant que possible cette action dans le cadre de ses dispositions statutaires. Ils invitent à cet effet non seulement les gouvernements, mais aussi les régions et les pouvoirs locaux à tenir compte des possibilités de recours au Fonds pour la réalisation d’investissements dans ce domaine.

11. Lancent un appel à l’Union Européenne afin qu’elle contribue à la mise en place de règles communes concernant les flux migratoires dans le bassin méditerranéen et reconnaisse le caractère frontalier des collectivités territoriales méditerranéennes lorsqu’elles entreprennent des actions de coopération transfrontalière ou interterritoriale, afin de promouvoir des projets concrets d’accueil des immigrants et de développement des pays d’origine.